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Organisation av juridisk verksamhet 

Inom Stabsavdelningen (STA) ligger Rättssekretariatet (RÄT) som består av sex jurister 
varav en chefsjurist. 

RÄT har till uppgift att biträda alla avdelningar med juridisk kompetens. I de fall som 
antingen juristresurser inte finns tillgängliga, eller specifik juristkunskap saknas inom 
RÄT hanterar chefsjuristen detta genom att ta in externa konsulter under gällande 
upphandlingsavtal. 

Behov av juristresurser varierar mellan avdelningarna och efterfrågan påverkas 
naturligen av externa faktorer. Den rådande globala finansiella krisen har exempelvis 
ställt krav på omfattande juristresurser inklusive behov av särskilda juridiska kunskaper 
och erfarenheter. Riksbanken har därför under hösten 2008 anlitat ett antal externa 
jurister genom RÄTs försorg. 

Under normala omständigheter har avdelningen för kapitalförvaltning (KAP) störst 
behov av jurister, ett behov som ligger på drygt två tjänster. AFS behov ligger kring en 
tjänst, medan övriga avdelningars behov normalt inte uppgår till en hel tjänst. 

Chefsjuristen ansvarar för att avdelningarnas juristbehov täcks. Detta baseras på samtal 
med respektive avdelningschef, som genomförs i samband med 
verksamhetsplaneringen. Då akuta juristbehov uppstår omfördelar chefsjuristen 
resurserna mellan avdelningarna. 

Det finns en del problem med detta upplägg. En avdelningschef (AC) äger inte själv 
möjligheten att över avdelningsgränserna göra omprioriteringar i en jurists arbete, ej 
heller kan AC vara säker på att juristen alltid finns tillgänglig, eftersom chefsjuristen kan 
genomföra omprioriteringar mellan juristerna. Den avdelning som anlitar mest juridiskt 
stöd (KAP) tenderar då att bli den som får släppa till resurser, utan att få möjlighet till 
att påverka fördelningen av resurserna. Huruvida KAPs behov är mindre än en annan 
avdelnings behov har varit upp till chefsjuristen att bedöma. 

Avdelningscheferna torde vara mest lämpliga att bedöma vilka juridiska resurser, som 
de behöver på sina respektive avdelningar för att fullt ut kunna ta ansvar för 
verksamheten. AC, som kan hela sin avdelnings verksamhet, har rimligen också bäst 
förutsättningar för att kunna prioritera juristbehoven och samtidigt se till att 
juristresurserna används på ett effektivt sätt. 

Mot ovanstående bakgrund föreslås det nu att RÄT läggs ner och att juristerna övergår 
till andra avdelningar/enheter. Därvid avses två jurister flytta till KAP och en till AFS. 
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Två jurister till Direktionssekretariatet på STA, för att svara för den rent 
myndighetsrelaterade juridiken; riksbankslagen, förvaltningsjuridiska frågor, 
regelstödsuppgifter, upphandlingsfrågor, vissa internationella frågor, sekretess och 
remisser samt vara direktionens och fullmäktiges jurister.  

Chefsjuristen kommer även fortsättningsvis att leda det juridiska arbetet, men flyttar till 
STAs stab och ingår i STAs ledningsgrupp samt deltar även fortsättningsvis, vid behov, i 
Riksbankens ledningsgrupps möten. I och med att chefsjuristen inte har något 
sekretariatsansvar kommer denne att kunna lägga ner mer tid på rent juridiska 
frågeställningar än vad som hittills har varit fallet. Chefsjuristen skall dessutom vara 
tillgänglig som stöd för övriga jurister och avdelningschefer för att exempelvis lämna 
”second opinion” i juridiska frågor. Dessutom kommer chefsjuristen, liksom idag, att 
hålla veckovisa möten med juristerna. I framtiden kommer dessa möten, emellertid 
enbart att handla om juridiska frågor och inte om andra frågor som normalt ingår i 
enhetsmöten.  

Det kommer att uppkomma tillfällen då juristresurser måste koncentreras kring vissa 
uppgifter, exempelvis som nu under finansoron. Detta bör, i likhet med andra behov av 
samordning, hanteras inom ramen för Riksbankens ledningsgrupp. När det uppstår 
behov av att ta in externa juristresurser, ansvarar chefsjuristen för att detta kan ske.  

Det finns en klar poäng i att se till att juristerna blir en integrerad del i avdelningarnas 
verksamhetsområden. Juristerna kommer att få en ökad förståelse för verksamheten 
och dess behov. Juristerna kommer naturligtvis i huvudsak att arbeta med 
juridikspecifika frågor, men kan i mån av tid även användas som allmän utredare, 
gränsdragningen kan ibland vara tämligen svår. Det är fullt möjligt att genom att arbeta 
på en sakavdelning kan också nya karriärvägar skapas för juristerna.  
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